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 درحالی  که مسئولان وزارت علوم
 از آزادی همه دانشجویان بازداشتی سخن می گویند

سرنوشت تعدادی از آنها نامشخص است

ابهام درباره آزادی دانشجویان
شهروند| ۴۰روز پس از آغاز تجمعات در تعدادی 
از شــهرهای ایران، همچنان ماجرای بازداشــت و 
آزادی دانشــجویان خبرساز اســت و درحالی  که 
مسئولان وزارت علوم و روسای دانشگاه ها از آزادی 
تمام دانشجویان سخن می گویند، فعالان دانشجویی 
اطلاعات افراد آزادنشــده را منتشر می کنند و این 
درحالی است که اوایل همین هفته هم دو دانشجو 
بازداشت شده اند. در ادامه این روند، دیروز وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری که به مشهد سفر کرده بود، در 
پاسخ به خبرنگاران گفت که هیچ کدام از دانشجویان 
در بازداشت نیستند؛ موضوعی که معاون فرهنگی و 
اجتماعی این وزارتخانه هم در گفت و گو با »شهروند« 
آن را تأییــد می کند، هرچند کــه از ادامه تلاش ها 
برای آزادی دانشــجویان درصورت بازداشت سخن 

می گوید. 
آن طور که پیــش از این تعــدادی از نمایندگان 
مردم در مجلس شورای اسلامی و بعضی مسئولان 
دانشگاهی اعلام کردند در اعتراضات اخیر، نزدیک 
به ۱۰۰ دانشجو بازداشت شدند که تعدادی از آنها 
در همان روزهای اول آزاد شــدند و پس از گذشته 
حدود ســه هفته از آغاز اعتراضات  درصد بسیاری 
از آنها بــه کلاس های درس خود برگشــتند ولی 
همچنان وضع چندین دانشجو در شهرستان های 
مختلف نامشخص اســت و همین اخبار منجر به 
پرسش خبرنگاران مشــهدی از وزیر علوم شد که 
»منصور غلامی« در پاسخ از آزادی تمام دانشجویان 
تا جایی که اطلاع دارد، ســخن گفت. او در این باره 
توضیح داد که »تا جایی که من در جریان هســتم، 
هیچ کدام از دانشجویان در بازداشت نیستند و همه 
آزاد شدند.« این سخنان درحالی  است که »شورای 
صنفی دانشگاه های کشــور« به عنوان تشکلی که 
در روزهای گذشــته آزادی دانشجویان را به عنوان 
یک مطالبه صنفی پیگیری می کــرد، همچنان از 
آزادنشــدن تعدادی از دانشجویان سخن می گوید. 
کانــال تلگرامی این تشــکل صنفــی در روزهای 
گذشته اخباری درباره »فرشید تاجمیری« و »مجید 
رحمت آبادی«، دو دانشجوی دانشکده فنی همدان 
منتشر کرد و از آزادنشدن آنها پس از گذشته حدود 
یک ماه بازداشت خبر داد. درباره این موضوع و تفاوت 
اطلاعــات وزیر علوم و این تشــکل صنفی، معاون 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم از ادامه پیگیری ها 
درصورت بازداشت دانشجویی در هر دانشگاهی از 
ایران سخن می گوید. »غلامرضا غفاری« در این باره به 
»شهروند« می گوید: »تا جایی که ما اطلاعات داریم، 
دانشجویانی که در ناآرامی های اخیر بازداشت شدند، 
همه آزاد شدند و وزیر هم همین را گفته است.« نام 
»مجید رحمت آبادی« در روزهای گذشته بارها در 
شبکه های اجتماعی به عنوان یکی از دانشجویانی که 
همچنان در بازداشت به سر می برد، مطرح شده که 
رئیس دانشکده فنی همدان هم در اوایل همین هفته 
به آن واکنش نشان داد و تلویحا چنین خبری را رد 
کرد. »شهاب کاظمی« رئیس دانشکده فنی وحرفه ای 
مفتح همدان، دربــاره مطلب منتشــره در کانال 
شوراهای صنفی دانشگاه های کشور مبنی بر ادامه 
بازداشت این دانشــجو گفته بود: »بنده این خبر را 
تأیید نمی کنم و تاکنون اسم مجید رحمت آبادی 
را نشــنیده ام.« او در این گفت و گو با شایعه خواندن 
موضوع بازداشت یکی از دانشجویان دانشکده فنی 
گفته  بود: »در نخستین روزهای وقوع اغتشاشات در 
همدان یک تعدادی بازداشــت شدند اما در ساعات 
اولیه آزاد شدند.« پس از این سخنان رئیس دانشگاه، 
شــورای صنفی سراسر کشــور، اطلاعات حساب 
کاربری این دانشجو در ســامانه رسمی دانشگاه را 
منتشــر کرد که نشــان می دهد رحمت آبادی در 
دانشگاه فنی وحرفه ای همدان مشغول به تحصیل 
اســت. علاوه براین، در اوایل همین هفته اخباری 
مبنی بر بازداشــت دو دانشــجوی دانشکده علوم 
 اجتماعی دانشگاه تهران منتشــر شد، هرچند که 
تاکنون درباره دلیل این بازداشت و اتهام احتمالی این 

دانشجویان خبری منتشر نشده است.

عباس عبدی: 

انجمن تهران می تواند بخشی از خلأ 
درحوزه روزنامه نگاری را پر کند

شهروند| در ادامه دیدارهای اعضای هیأت مدیره 
و هیأت موسس انجمن صنفی روزنامه نگاران استان 
تهران با همکاران و دســت اندرکاران مطبوعاتی و 
مسئولان، صبح سه شنبه ۱7بهمن ، نشستی با اعضای 
هیأت مدیره انجمن صنفی روزنامه نگاران ایران برگزار 
شد. در این نشست، ماشالله شمس الواعظین، رئیس 
هیأت مدیــره انجمن صنفی روزنامه نــگاران ایران 
گفت: »امیدواریم دوستان و همکاران انجمن صنفی 
روزنامه نگاران استان تهران بتوانند با ارتقای جایگاه 
حرفــه ای روزنامه نگاری مشــکلات روزنامه نگاران 

تهران را برای حل وفصل در دستور کار قرار دهند.«  
در ادامــه ایــن دیدار عبــاس عبــدی، رئیس 
هیأت مدیره انجمن صنفی روزنامه نگاران اســتان 
تهران نیز با اظهار امیدواری نســبت به رفع موانع 
موجود در مسیر فعالیت انجمن ایران گفت: »تشکیل 
هر نهاد مدنی می تواند در حفــظ حقوق صنفی و 
گســترش فضای آزاد و پویا برای فعالیت حرفه ای 
موثر باشد و تشــکیل انجمن صنفی روزنامه نگاران 
استان تهران هم در همین زمینه، امری لازم بود. در 
واقع انجمن تهران می تواند بخشی از خلأ موجود در 

رسیدگی به مسائل حوزه روزنامه نگاری را پر کند.« 

اعضاي شورای شهر تهران بخش درآمدي بودجه ۱۷هزار و ۴۲۹ میلیارد تومانی شهرداري را تصویب کردند

جنجال فروش اموال شهرداري 

شهروند| اعضاي شوراي شــهر دیــروز را هم به 
بررسي لایحه بودجه شــهرداري تهران گذراندند؛ 
اگر چه نقدهاي زیادي درباره ردیف هاي بودجه اي 
فروش اموال غیرمنقول شــهرداري و تراکم فروشي 
از سوي اعضا وجود داشــت، اما در نهایت هم بدون 
حذف این ردیف ها، بخش درآمدي بودجه ۱7هزار و 
۴۲۹ میلیارد تومانی شهرداری تهران تصویب شد و 
البته میزان درآمد شهرداری از فروش اموال منقول و 
اسقاطی هم از 3۰۰ میلیون تومان به 3 میلیارد تومان 

افزایش یافت.
محمد ســالاري، رئیس کمیســیون معماری و 
شهرسازی شورای شــهر تهران یکي از افرادي بود 
که در این جلسه درباره بند مرتبط با فروش املاك 
و اراضي توضیح داد: »آنچــه در این بند آمده همان 
روش گذشــته برای فروش املاك و اراضی شــهر 
اســت  که مورد انتقاد بود. رقم ۸۰۰ میلیارد تومانی 
پیشــنهادی تحت عنوان ســود حاصل از فروش 
دارایی های ثابت همان فروش املاك است. در دوره 
مدیریت شهری گذشته با عناوین مختلف املاك و 
اراضی شــهر به فروش رفت و آنچه در این بند آمده 
همان روش گذشته است  که مورد انتقاد بود. املاك 
و اراضی ارزشــمند شــهر که برای همیشه تاریخ 
می توانست برای شــهر درآمد ایجاد کند را از دست 
دادیم و اکنون دوباره همان موضوع تکرار می شود.« 
این تذکر سالاري البته حاشیه هایي را هم در صحن 
به وجود آورد. محمد پندار، مدیرکل بودجه شهرداري 
که از مدیران زمان محمد باقر قالیباف اســت، این 
موضوع را توجیه کرد اما رئیس کمیسیون معماري و 
شهرسازي شورا در پاسخ به توجیه او گفت: »این تنها 
یک توجیه است و شما در ۱۰  سال گذشته هم با این 
شیوه برای فروش املاك مصوبه گرفتید و دارایی های 
شهر به اسم سرمایه گذاری و تبدیل به احسن از بین 
رفت تا حدی که به فروش شهروند و شهرآفتاب و برج 
میلاد رسیده بودید که شــورای جدید مستقر شد. 
قرار نیست شورای جدید مانند گذشته عمل کند.« 
مجید فراهانی، رئیس کمیته بودجه و نظارت شورای 
شهر تهران هم البته در مخالفت با فروش تراکم گفت: 
»نباید شــهرداری را به سمت فروش تراکم تشویق 
کنیم، با هر پیشنهادی درباره افزایش تراکم فروشی 
مخالفم.« درنهایت پیشنهاد حذف این بند با مخالفت 
برخي اعضا ازجمله بهاره آروین و حسن رسولي مواجه 
شد و درنهایت هم این پیشنهاد رأي نیاورد. علی اعطا، 
رئیس کمیته معماری و طرح های شهری هم با اشاره 
به وجود ۴۰۰ هزار خانه خالي در تهران، پیشــنهاد 
کاهش ۲۰درصدی درآمد از محل منابع ساخت وساز 
را مطرح کرد: »ســاختمان های تجاری فراوانی در 
پایتخت وجود دارد که فاقد متقاضی است و این هم 
به معنای کثرت ساختمان تجاری خالی است. در این 
شرایط اگر رونق ساخت وساز هم وجود داشته باشد، 
مثل سال های گذشته نخواهد بود.« او پیشنهاد داد 
که بودجه 3 هزار و ۸۰۰ میلیاردی از محل درآمدهای 
ساخت وساز کاهش ۲۰ درصدی پیدا کند و به رقم 
3هزارمیلیاردی تغییر پیدا کند.« البته این پیشنهاد 

هم در شورا رأي نیاورد. 

شهرداری ۷50 ساختمان اداری دارد
در جریان بررسی درآمدها و منابع بودجه  سال ۹7 
شــهرداری تهران میزان درآمد شهرداری از فروش 
اموال منقول و اسقاطی به پیشنهاد شهربانو امانی، 
عضو کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر از 
3۰۰ میلیون تومان به 3 میلیارد تومان افزایش یافت. 
میرلوحی یکي از اعضاي شورا در جریان تصویب این 
پیشنهاد گفت: »شهرداری 75۰ ساختمان اداری دارد 
و با توجه به امکانات و ساختمان هایی که شهرداری 
دارد می توان به راحتی درآمد شهرداری را از فروش 
اموال اســقاطی افزایش داد. زمانی که به شورا آمدم 
۱۰۰ میلیون تومان وســایل اسقاطی در آشپزخانه 
همین شورا بود. در میدان شوش هم من انبار وسایل 
فرسوده شــهرداری را خودم بازدید کردم که کرایه 
انبارهای این وسایل فرسوده بیشتر از 3 میلیارد تومان 
می شــود. من ضمانت می دهم که می توانیم از این 
بخش درآمد کسب کنیم.« محسن هاشمی، رئیس 
شورای شهر هم پس از تصویب این بند گفت : »الان 
رانت ضایعات ایجاد می شود و خبرنگارها حواستان 

درباره این مسأله جمع باشد.« 
علي اعطا، سخنگوي شــورا هم در پایان جلسه 
شورا درباره تغییرات ایجادشــده در لایحه بودجه 
گفت: »لایحه بودجه شــهرداری که به شورا تقدیم 
شــد، ۱7 هزار و 5۰۰ میلیارد تومان بــود، عوارض 
مازاد بــر تراکم در طرح جامع و تفصیلــی 3 هزار و 
۸۰۰ میلیارد تومان در لایحه بود که این رقم به 3 هزار 
و 5۰۰ میلیارد تومان کاهش پیدا کرد.« او از افزایش 
درآمدهای پایدار شــهرداری خبر داد و البته این که 
باقی درآمدهای سرمایه ای از 7 هزار و 7۰۰ میلیارد به 

7 هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان کاهش پیدا کرد.«
انتقاد از حذف تأمین منابع مالی نوسازی 

ناوگان حمل ونقل عمومی
همزمان با جلسه شورا، تهران یک روز آلوده دیگر را 
هم سپري کرد؛ آن هم در شرایطي که در کمیسیون 
تلفیق، مجلس تأمین منابع مالی نوســازی ناوگان 
حمل ونقل عمومــی را حذف کرده اســت. اعضاي 

شوراي شهر دیروز در نامه ای که به امضای ۱7 تن از 
آنان رسیده است، نسبت به کاهش تأمین مالی برنامه 
نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی در کمیسیون 
تلفیق اعتــراض کردند. در این نامــه که خطاب به 
کمیسیون تلفیق است، آمده است: »جناب آقای دکتر 
لاریجانی، ریاست محترم مجلس، تقویت حمل ونقل 
ریلی به لحاظ راهبردی مهمترین راهکار برای غلبه 
بر ابرچالش آلودگي هواست که انتظار می رود عزم و 
اراده نمایندگان منتخب ملــت برای حمایت از این 
مهم در بودجه  سال ۱3۹7 بروز داشته باشد. با وجود 
پیشنهاد مناسب کمیســیون عمران مجلس برای 
تأمین منابع مالی برنامه نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی ازجمله تعمیر تجهیزات و واگن و احداث قطار 
حومه ای در کلانشهرها و شهرهای اقماری متاسفانه 
کمیســیون تلفیق تصمیم به کاهش چشمگیر و 
تعدیل آن گرفته است. ما نمایندگان مردم در شورا 
با توجه به شــرایط آلودگی هوای تهران بازنگری در 

مصوبه کمیسیون تلفیق را خواستاریم.«
 اگر همین روند ادامه پیدا کند

تغییري در حمل ونقل عمومي نخواهیم داشت
اعضاي شوراي شهر تهران حالا البته براي گسترش 
حمل ونقل عمومي بیشتر نگاهشان به دولت و مجلس 
است و حتي افشین حبیب زاده، عضو شوراي شهر 
تهران معتقد است که اگر کمک هاي دولتي حذف 
شود، تغییرات زیادي در حمل ونقل عمومي نخواهیم 
داشت. او در این باره به »شهروند« گفت که حمل ونقل 
عمومي از طریق دو بخش دولت و شهرداري تامین 
خواهد شــد: »بخش عمده اي از پیشنهاداتي که از 
سوي کمیسیون عمران ذیل کمک دولت براي خرید 
واگن یا قطعات مترو بخش حومه اي به کمیسیون 
تلفیق داده شده بود، حذف شده است که اگر همین 
روند ادامه پیدا کند، شاهد تغییر چشمگیري در حوزه 
حمل ونقل عمومي نخواهیم بود. مجلس حتما باید 
کمک کند و ردیف هایي که توسط کمیسیون عمران 
و با نظرخواهي از اعضاي شوراي شهر پیش بیني شده 
بود را در نظر بگیرد، چون اگر بخواهند این کمک ها را 

حذف کنند قطعا آسیب هاي زیادي در حوزه آلودگي 
هوا و حمل ونقل عمومي ایجاد خواهد شد.« او درباره 
بخش دیگري از کمک ها که مرتبط به شوراســت، 
توضیح داد: »در بودجــه درصد قابل  توجهي یعني 
حدود ۴۰ درصد از هزینه ها باید به سمت حمل ونقل 
عمومي برود که در این صورت تاثیرگذار خواهد بود. 
در حوزه فاینانس هم کمیته اي تشکیل شده است که 
اختصاص عدد قابل  توجهي براي این حوزه را بررسي 
کند. اگر همــه این موارد دست به دســت هم دهد، 
مي توانیم شاهد تحول باشیم اما اگر هر کدام از اینها 
با مشکل مواجه شود، ما هم در شهر با مشکل مواجه 
خواهیم بود.« حبیب زاده درباره افزایش قیمت بلیت 
مترو براي  سال آینده هم از حذف جداول پیشنهادي 
شهرداري تهران در کمیسیون حمل ونقل شورا خبر 
داد و گفت: »قیمت بلیت مترو در بخش بلیت هاي 
تک نفره ۲5 درصــد افزایش خواهد یافــت، اما در 
بلیت هاي پیمایشي ۱۰ تا 66 درصد تخفیف در نظر 
گرفته شده است که رقم آن از 3۰۰ تا ۱۰۰۰ تومان 

خواهد بود.«
 تذکر درباره ساختمان های ناایمن

و بحران آب 
همزمان با جلسه شوراي شهر، دیروز ساختمان 
برق حرارتی وزارت نیرو هــم در خیابان ولیعصر 
درحال ســوختن بود؛ آتش ســوزي ای که از روز 
دوشنبه شروع شــد. حجت نظري به عنوان یکي 
از اعضاي شــورای شــهر دیروز بعد از بررســي 
لایحه بودجه تذکري در این باره داشــت: »درباره 
ساختمان های ناایمن بی توجهی می شود که این 
بی توجهی درباره ســاختمان های نیمه فرسوده 
برای شــهروندان و نیروهای امدادی خطراتی را 
به همراه دارد.« او از شــهرداران مناطق خواست 
نســبت به اجرای بند ۱۴ قانون 55 شهرداری ها 
درباره ساختمان های ناایمن بیش از پیش توجه 
داشته باشند. نظري درباره آلودگي هواي تهران و 
تعطیل نشدن ادارات هم حرف هایي داشت: »به نظر 
می رســد دولت یازدهم برای اثبــات این که همه 
کارهای دولت گذشته غلط بوده است، در شرایط 
خطرناك هم در برابر تعطیلی ادارات مقاومت کند. 
متوجه شدم که خط مترو تجریش - کهریزك دچار 
نقص فنی شده است، در شرایطی که شهروندان از 
استفاده از خودرو شخصی محروم اند و حمل ونقل 
عمومی هم دچار اشکال است، دولت باید ادارات را 
تعطیل کند.« آرش حسینی میلانی، رئیس کمیته 
محیط  زیست شورای شهر تهران هم در تذکري 
درخواست کرد تا تدابیر عملیاتی لازم برای کسب 
آمادگی از سوی ســازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری تهران در مقابله با کم آبی در نظر گرفته 
شــود. او به بند دو ماده 7۱ قانون شوراها هم اشاره 
کرد: »در گزارش مربوطه ضرورت دارد به تفکیک 
مناطق و انواع فضاهای سبز، آخرین وضع اقدامات 
برای تغییر الگوی کاشت فضای سبز، نحوه ابلاغ 
الزامات آن به پیمانکاران مربوطه و شــرایط فعلی 
تأمین منابع ذخیره آب به صورت روشــن و دقیق 

اعلام شود.«

گزارش

خبر

  میزان درآمد شهرداری از فروش اموال منقول و اسقاطی هم از 300 میلیون تومان به 3 میلیارد تومان افزایش یافت
  محمد سالاري: رقم ۸00 میلیارد تومانی پیشنهادی تحت عنوان سود حاصل از فروش دارایی های ثابت همان فروش املاک است

  افشین حبیب زاده در گفت و گو با »شهروند«: روند حذف کمك هاي دولتي ادامه یابد، تغییري در حمل ونقل عمومي نخواهیم داشت

در نشست تحلیل »بزه  دیده شناسی کودک آزاری«، آسیب های سکونتگاه های فقیرنشین بررسی شد

بقای وابسته به »مواد«
  مدیرعامل جمعیت امام علی )ع(: بقای بعضی خانواده های حاشینه نشین به اقتصاد مواد مخدر وابسته است

فرجی ها، حقوقدان: سکونت گاه های فقیرنشین، کانون های »جرم زا« نیستند بلکه کانون  »بزه دیدگی« اند

شهروند| »بزه دیده شناسی کودك آزاری«، موضوعی 
که سال هاســت فعالان اجتماعی در ایــران درباره آن 
هشدار می دهند. نشســت تحلیل »بزه دیده شناسی 
کودك آزاری« هم که دو روز پیش جمعیت امام علی)ع( 
آن را برگزار کرد، محلی شد برای بررسی این موضوع.  
زهرا رحیمی، مدیرعامل جمعیت امام علی)ع( در این 
نشست با انتقاد از این که ســامانه اورژانس اجتماعی 
کارآمــدی لازم را در قبــال این حجم از آســیب های 
اجتماعی ندارد، گفت: »این سامانه به دلیل محدودیت 
اختیارات قانونی و حقوقی، امنیت کارمندان و مشکلات 

مالی، سازوکار اجرایی مناسبی ندارد.« 
او با بیان این که نخستین اقدام مددکاران جمعیت امام 
علی در مواجهه با موارد کودك آزاری تماس با اورژانس 
اجتماعی اســت، توضیح داد: »با این وجود مددکاران 
اورژانس اجتماعی بعد از اطلاع از موارد کودك آزاری و 
حضور در محل برای دسترسی به کودك و خارج کردن 
او از خانه نیاز به حکم قاضی دارند.«  رحیمی با انتقاد از 
ســازوکار اجرایی اورژانس اجتماعی برای رســیدگی 
به وضع کودکان بزه دیده گفت: »ســاختار این مرکز 
به گونه ای است که از خود والدین یا سرپرستان کودك 
درباره این که آیا کودك را مــورد آزار قرار داده اند یا نه، 
سوال پرسیده می شود. بنابراین باید در عملکرد و ساختار 

اورژانس اجتماعی تغییر جدی صورت بگیرد.« 
او با بیان این که در دســتگاه قضائــی برای کودکان 
بزه کار دادگاه ویژه ای تشکیل می شود، ادامه داد: »این 
درحالی است که در این دســتگاه کودك بزه دیده در 
همان دادگاهی حاضر می شــود که افراد بزرگســال 
حضور دارند. بنابراین جایگاه حســاس کودك درنظر 
گرفته نمی شود و نسبت به آنها تفاوت و ملاطفتی وجود 

ندارد.«  مدیرعامل جمعیت امام علی )ع( با بیان این که 
گاهی وضع کودك بزه دیده بعد از جدایی از خانواده بدتر 
می شود، گفت: »گاهی وضع برخورد با کودك بزه دیده 
بعد از جدایی از خانواده آزارگر بدتر می شود. همچنین 
گاهی وضع برخورد با کودکان بزه دیده جنسی آنطور که 
باید مناسب نیست و فرآیند مددکاری برای بهبود وضع 
روحی و روانی آنها در مراکز بهزیستی به درستی لحاظ 

نشده است.« 
او در ادامــه گفت: 6۰ درصد از کــودکان از کودکان 
بزه دیده منطقه پاکدشت در این وضع قرار دارند: »این 
وضع برای پسران نیز وجود دارد و تنها مختص دختران 
نیست. در این مراکز ساختار نگهداری خشکی وجود 
دارد و بعضی مددکاران به شکل شخصی نسبت به این 

کودکان ابراز محبت و دلسوزی می کنند.« 
شکل مناطق حاشیه نشین پاکسازی نمی شود

رحیمی بــا بیــان این کــه تفاوت هــای مناطق 
حاشیه نشین به دلیل شنیده نشــدن صدایشان دیده 
نمی شود، گفت: »ســاکنان محلات حاشیه نشین یا 
افرادی اند که به لحاظ مالــی ضعیف اند یا از مجرمانی 
تشکیل شــده اند که قصد دارند در این بخش از شهر 
پنهان شوند. فردی که نمی تواند خودش را در اقتصاد 
شهر پایدار نگه دارد، پازل گمشده چرخه اقتصادی اش 
را در فرآینــد قاچاق کالا و موادمخــدر پیدا می کند و 
درنهایت این قاچاقچیان عمده فروش، افراد خرده پایی را 

در مناطق حاشیه ای پیدا می کنند.« 
او در ادامه گفت: شکل ظاهری مناطق حاشیه نشین 
به این دلیل که برای چرخه بزه به شکل امن باقی بماند، 
پاکسازی نمی شود: »ممکن است این مناطق به لحاظ 
ظاهری با هم متفاوت باشند اما در چنین ویژگی هایی 

مشترکند. کودکان ساکن این مناطق از امکانات رفاهی، 
مدرسه، تأمین نیازهای اولیه و... محرومند.« 

رحیمی با بیان این که کودکانی که از امکانات رفاهی 
و شناسنامه بی بهره اند، دچار کودك آزاری ساختاری اند، 
گفت: »فقر به دنبــال خودش فرهنگــی را به همراه 
می آورد که در این مناطق نهادینه شــده  اســت. یکی 
از مصادیق این فرهنگ، نوع رفتار با کودکان است.« به 
 گزارش ایسنا، محمد فرجی ها، استاد دانشگاه با انتقاد 
از این که گاهی نهادهای رسمی از به رسمیت شناختن 
پدیده »کودك آزاری« طفــره می روند، گفت: »به نظر 
می رسد اتکای ما به ابزارهای کیفری برای حل معضل 
کودك آزاری و انتظاراتمان از مداخلات کیفری بیش از 
اندازه است. مداخلات کیفری زمانی اثربخش هستند که 

در تعامل با مداخلات حمایتی و اجتماعی باشند.« 
او با انتقــاد از این که هنوز در ســطح جامعه اجماع 
عمومی درباره این که کودك آزاری مسأله امروز ماست، 
وجود ندارد، گفت: »وقتی طرح نمایندگان مجلس برای 
حمایت از کودکان و نوجوانان در  ســال ۸۱ در مجلس 
مطرح شــد، همان زمان هم صرف نظر از مخالفت ها با 
این طرح، برخی نمایندگان این نظر را داشتند که الان 
مسأله ما، مسأله کودك آزاری نیست. من فکر می کنم 
هنوز هم ایــن تفکر در جامعه وجود دارد. ۱5 ســال از 
تصویب این قانون می گذرد امــا وقتی به رویه قضائی 
مراجعه می کنیم، گویی این قانون تصویب نشده و تعداد 
انگشت شماری از آرا با استناد به این قانون صادر شده 

است.« 
این حقوقدان با بیان این که تا زمانی که گفتمان سازی 
صورت نگیرد و افکار عمومی و رســانه ها درمورد یک 
قانون درگیر نشوند، صرف پرکردن خلأ قانونی مشکلی 

را حل نمی کند، گفت: »هرچه تولید داده های تجربی از 
موارد کودك آزاری بیشتر باشد، به همان اندازه قدرت 
مجاب کردن قانونگــذار و نهادهای سیاســت گذاری 
مبنی بر این که کودك آزاری مشــکل ماست، بیشتر 
خواهد بود.« فرجی ها با بیان این که کودك آزاری یک 
پدیده درون طبقه ای اســت و نه میان طبقه ای، ادامه 
داد: »به عبارت دیگــر در اکثر این مــوارد کودك آزار 
متعلق به همان طبقه ای است که کودك آزار دیده در 
آن قرار دارد. گزارش ها نشــان می دهد سکونتگاه های 
فقیرنشین، کانون های »جرم زا« نیستند بلکه کانون های 
»بزه دیدگی« هستند. جاانداختن این گفتمان در نظام 
رسمی ما کار مهمی اســت، زیرا نگاه نهادهای رسمی 
و دولتی به سکونتگاه های فقیرنشین این است که آنها 
مکان های آلوده ای هستند که خریدوفروش موادمخدر 
در آنها انجام می شود و بیشترین بزهکاران در این منطقه 
زندگی می کنند این درحالیســت که سکونتگاه های 

فقیرنشین منبع بزه دیدگی هستند. « 
رضایت خانواده های دارای کودک آزاردیده 

برای مراجعه به پزشکی قانونی
این عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس در ادامه 
گفت: »در فرهنگ ســازمانی پلیس و دستگاه قضائی 
اساســا این نوع پرونده ها، پرونده های دردسرســازی 
هستند که پلیس و سیستم قضائی باید مدت ها به آنها 
بپردازد. برای مثال وقتی مواردی از کودك آزاری گزارش 
می شود، عمدتا در ابتدای امر گفته می شود این اتفاقات 
مسائل داخلی و فرهنگی خودشان است. وقتی هم که 
مواردی هم از کودك آزاری گزارش می شود، آنها باید به 
پزشکی قانونی مراجعه کنند و خانواده کودك بزه دیده 

معمولا از این مسأله و فرآیند خشنود نیستند.« 

خبر

 شاخص آلودگی هوای تهران و البرز دیروز ۱۷۹ بود
و باعث شد مدارس باز هم تعطیل شوند

تهران همچنان ناسالم
شهروند| دودی کــه از ۱۰بهمن آسمان تهران 
را خاکستری کرد، برای هفتمین روز هم در تهران 
ماند؛ یک روز ناسالم دیگر برای همه پایتخت نشینان. 
درحالی  که با بارش برف، آســمان به تهرانی ها روی 
خوش نشــان داده بود اما دیری نپایید که پاکی هوا 
جای خــودش را به غبار و آلودگی داد که آســمان 
آبی و ساختمان ها شهر را در خود پوشاند. شاخص 
کیفیت هوا بــرای کل تهران روی عــدد ۱7۹ قرار 
گرفت. هرچند این میزان آلودگی به تفکیک در نقاط 
مختلف شهر شــدیدتر یا خفیف تر بود. دیروز روی 
نقشــه کیفیت هوای تهران، ۹ منطقه با رنگ قرمز 
)ناسالم برای همه( مشخص شــده بود و ۴ منطقه 
خط خطر را هم رد کردند و در وضع بنفش )بســیار 
ناسالم( قرار گرفتند. از سوی دیگر، براساس داده های 
اعلامی ایســتگاه های پایش آلودگی هوا، شاخص 
آلودگی هوا در شهریار و بوستان سلامت منطقه ۱7 
از ۲۰۰ گذشت و چندین ایستگاه هم وضع قرمز قرار 
گرفتند. علاوه براین، قم هم به این آلودگی دچار بود 
و مدارسش هم تعطیل شدند. تهران از ابتدای  سال تا 
دیروز ۸۸روز ناسالم برای گروه های حساس و 7روز 
ناسالم برای همه داشته است. ۲۱6روز سالم و تنها 
۱۲روز پاك داشته است، این درحالی است که  سال 
هنوز به پایان نرســیده و آمار روزهای آلوده در  سال 
۹5، وضع را بدتر جلوه می دهد. همچنین هوای کرج 
از ابتدای ســال جاری تا امروز ۲۹روز پاك، ۲۲۲روز 
سالم، 7۱روز ناسالم برای گروه های حساس و یک روز 

ناسالم برای تمام گروه ها بوده است.
بودجه  سال ۹۷ دور از آلودگی

مســأله آلودگــی، یکــی از موضوعــات اصلی 
گفت وگوهای مجلســی ها در روز سه شــنبه شد؛ 
به خصوص که بحث، بحثِ لایحــه بودجه ۹7 بود و 
لــزوم اصلاحات این بودجه. علــی لاریجانی رئیس 
مجلس در پایان جلسه علنی صبح دیروز، به مسأله 
آلودگی و موضوعات وابسته به آن پرداخت و با اشاره 
به آلودگی های شــهرهای بزرگ ازجملــه تهران و 
تعطیلی مدارس این سوال را پرسید: »چه دورنمایی 
برای رفع مشکل آلودگی هوا وجود دارد؟« او سپس 
توضیــح داد: »تصویری که در تبصــره ۱۸ گزارش 
کمیســیون تلفیق بودجه از لایحه بودجه  سال ۹7 
ارایه شده است، حل مشکل آلودگی هوا نیست، این 
تبصره مشــکل آلودگی هوا را حل نمی کند؛ چراکه 
با دوگانه ســوزکردن ۱5 هزار تاکسی، با برقی کردن 
5۰ هزار موتورســیکلت مشــکل آلودگی هوا حل 
نمی شــود.« لاریجانی با اشــاره به این که در تهران 
۲.5 میلیون موتورسیکلت وجود دارد، ادامه داد: »هر 
موتورســیکلت بین ۴ تا 6 برابر ماشین آلودگی هوا 
ایجاد می کنند، اگر شما می خواهید مشکل آلودگی 
هوا را حل کنیــد، باید بگویید چــه کاری کنیم تا 
مردم به سمت خرید موتورسیکلت برقی بروند و چه 
اقدامی داشته باشیم تا تجهیزات کارخانه ای تولید 
موتورسیکلت برقی به کشــور وارد شود. زمانی که 
هزینه تمام شده موتورسیکلت برقی 7 میلیون تومان 
می شود، نه کارخانه دار آن را تولید می کند، نه کسی به 
فکر تعویض موتورسیکلتش می افتد، بنابراین ما باید 

تشویقی درنظر بگیریم تا این مشکل برطرف شود.«
نسخه کمیته اضطرار آلودگی برای تهران

با ادامه روند آلودگی در تهران، شــرکت کنترل 
کیفیت هوای تهــران هم پیش بینی کرد که انتظار 
می رود تا چهارشنبه شــرایط کیفیت هوای بیشتر 
مناطق تهران در محدوده بین شرایط ناسالم برای 
گروه های حساس و شــرایط ناسالم برای همه افراد 
جامعه در نوسان باشــد. کمیته اضطرار در جلسه 
عصر دیــروزش برای روز چهارشــنبه تصمیماتی 
گرفت؛ مقاطع تحصیلی شهرســتان های تهران به 
جز پردیس، رودهن، دماوند و فیروزکوه تعطیل شد. 
از طرف دیگر، سایت استانداری تهران اعلام کرد که 
دستگاه ها موظفند با مرخصی بانوان باردار و مادرانی 
که فرزند آنها به خاطر تعطیلی در منزل هســتند، 
موافقت کنند. افزایش آلودگی هوای تهران درحالی 
است که بنابر مصوبه کمیته اضطرار مدارس استان 
تهران روز دوشنبه و سه شــنبه تعطیل بود. علاوه 
براین، مدارس شــهر قم و البرز برای چهارشنبه هم 
تعطیل اعلام شد، هر چند شاخص آلودگی تهران از 

قم هم فراتر بود.
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ســالن ورزشــی چند منظوره بهمدي جاســک در 
ســومین روز از دهه فجر افتتاح شــد. به گزارش روابط 
عمومی اداره کل راه و شهرســازی استان هرمزگان، در 
سومین روز از دهه فجر انقلاب اسلامی با حضور معاون 
امور اقتصادی و منابع انســانی اســتانداری هرمزگان، 
فرماندار جاســک، مدیر فنی و اجرایی راه و شهرسازی 
هرمــزگان و جمعــی از مدیــران و مســئولین ادارات 
شهرســتان جاسک، طی مراسمی ســالن ورزشی چند 
منظوره روستای بهمدی افتتاح و به بهره برداری رسید. 
در این مراســم صادقی مدیر فنی و اجرایی اداره کل راه 
و شهرسازی بر لزوم توجه به شــادابی ، نشاط و سلامت 
جسمی روستاییان از طریق فراهم آوردن امکانات تأکید 
کرد . مدیر فنی و اجرایی راه و شهرســازی هرمزگان در 
این آیین گفت: برای راه اندازی این سالن چند منظوره 
که مســاحت آن ۱۴۴۰ متر مربع اســت اعتباری بالغ 
بر۱5۹۰۰ میلیون ریال هزینه شــده اســت. وی اذعان 
داشــت: این پروژه شــامل فضاهای کاربردی از جمله 
ورودی، راهرو، سالن اصلی، ســالن ورزش های رزمی، 
سالن بدنسازی، اتاق اســتراحت، اداری، سرویس های 
بهداشــتی، رخت کن، دوش، اطلاعات و نگهبانی، اتاق 
تاسیسات و بوفه می باشــد، که از سال ۱3۹۰ آغاز و در 

دهه فجر امسال به بهره برداری رسید.

سالن ورزشی چندمنظوره 
»بهمدي « به بهره برداری رسید
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